



Council of the  
European Union

Brussels, 7 December 2016  
(OR. en)

15328/16

AGRI 662  
AGRISTR 75

**NOTE**

---

From: General Secretariat of the Council  
To: Delegations

---

Subject: Agricultural and rural development and migrations in Mediterranean zone:  
contribution of CIHEAM  
- Information from the French, Italian, Greek, Maltese, and Portuguese  
delegations

---

Delegations will find in Annex an information note received from the French, Italian, Greek, Maltese and Portuguese delegations on the above mentioned subject to be dealt with under "Any other business" at the meeting of the Council ("Agriculture and Fisheries") on 12-13 December 2016, as well as a courtesy translation in English.

## **Développement agricole et rural et migrations en zone méditerranéenne : contribution du CIHEAM**

### **Note des autorités françaises, italiennes, grecques, maltaises et portugaises**

À l'invitation de S.E. Monsieur Edmond Panariti, Ministre de l'agriculture, du développement rural et de l'administration et de l'eau de la République d'Albanie, les ministres de l'Agriculture des 13 Etats membres du Centre International de Hautes Etudes Agronomiques Méditerranéennes (CIHEAM), ou leurs représentants, dont 6 Etats-membres de l'Union européenne (Espagne, France, Grèce, Italie et Malte), ainsi que les chefs de délégation représentant les Organisations internationales dont la DG Agri et la FAO, se sont réunis à Tirana le 22 Septembre 2016.

**Le thème principal de la réunion était la question des migrations (internes et internationales)** sous la perspective du développement agricole, de la sécurité alimentaire, des politiques foncières, du développement et de l'inclusion des territoires ruraux et des changements climatiques et comment le CIHEAM et ses réseaux de partenaires peuvent apporter des solutions de long terme à cette question à travers son expérience de coopération, de formation et de recherche.

La Méditerranée a toujours constitué un espace migratoire substantiel et représente à ce titre une interface géographique d'interdépendances croissantes entre l'Europe, l'Afrique et le Moyen-Orient.

Les dynamiques de mobilité doivent être vues sous une perspective liée aux défis du développement humain et de la croissance inclusive, notamment en zones rurales où l'amélioration des conditions de vie d'une part et l'adaptation aux changements climatiques d'autre part s'avèrent essentielles. Les instabilités agricoles, notamment foncières, l'insécurité alimentaire, la malnutrition, les phénomènes climatiques extrêmes et le sous-emploi sont à l'origine d'une accélération des phénomènes migratoires. Ces facteurs forcent des populations entières à quitter leurs territoires, voire dans certains cas leur pays. Il est donc nécessaire d'intégrer les questions de sécurité alimentaire, de développement rural durable et de cohésion sociale ainsi que de préservation des ressources naturelles au sein des politiques visant à atténuer les migrations dans la région méditerranéenne.

L'agriculture et la sécurité alimentaire sont à cet égard étroitement liées à la résilience sociétale, la réconciliation, la paix et la stabilité dans la région méditerranéenne, et doivent donc être considérées comme des secteurs prioritaires pour les pays riverains et pour la coopération internationale, soulignant dans cette perspective l'importance de l'emploi des jeunes, notamment les femmes, en milieu rural afin de prévenir les migrations.

Les ministres et les chefs de délégation ont reconnu que les questions liées aux migrations et la crise des réfugiés doivent conduire à réfléchir de manière plus générale à la prise en compte des causes profondes de ces migrations afin de faire ressortir des solutions envisageables sous la perspective du développement agricole et rural et de la sécurité alimentaire en Méditerranée.

Les ministres et les chefs de délégation ont appelé de leurs vœux à plus de synergies entre les Institutions dans la région méditerranéenne, et pour lesquelles le CIHEAM, à travers son plan stratégique PACMED 2025, constitue un opérateur pivot de premier ordre. Les ministres et les chefs de délégation ont rappelé leur conviction que les défis agricoles, alimentaires, ruraux et climatiques nécessitent des stratégies intégrées entre les secteurs d'activités, des projets fédérateurs entre les pays et des initiatives conjointes entre les Organisations internationales.

Les ministres des Affaires étrangères ont soutenu l'action du CIHEAM et la Déclaration de Tirana lors de la dernière réunion du Dialogue 5+5 à Marseille (28 octobre 2016), reconnaissant ainsi le rôle crucial du développement rural dans la lutte contre les migrations en provenance des territoires ruraux.

Dans cette perspective, la Commission, dans une approche multi-facteurs, et les États-membres devraient clairement considérer les moyens de renforcer la coopération euro-méditerranéenne dans les domaines de l'agriculture et du développement rural, en particulier à travers la Politique européenne de voisinage Sud, en coopération étroite avec le CIHEAM.

## **Agricultural and rural development and migrations in Mediterranean zone: contribution of CIHEAM**

### **Note from the French, Italian, Greek, Maltese, and Portuguese authorities**

At the invitation of H.E. Edmond Panariti, Minister of Agriculture, Rural Development and Water Administration of the Republic of Albania, the Ministers of Agriculture of the 13 Member Countries of the International Centre for Advanced Mediterranean Agronomic Studies (CIHEAM), or their representatives, including 6 EU Member states (France, Greece, Italy, Malta, Portugal and Spain), and Heads of Delegation representing international institutions among them DG Agri and FAO, convened in Tirana on the 22nd of September 2016.

The main issue discussed was **migration (internal and international) from the perspective of agricultural development, food security, land policy, development and inclusion of rural territories and climate change and how CIHEAM and its networks and partners could bring long-term solutions to this issue through its experience in cooperation, training and research.**

The Mediterranean has always constituted a substantial migratory space and, as such, represents a geographical interface of growing interdependence between Europe, Africa and the Middle East.

Mobility dynamics shall be seen in a perspective of human development and inclusive growth, mainly in the rural areas where the improvement of the living conditions and adaptation to climate change are crucial and essential. Agricultural instability, particularly land tenure, food insecurity, malnutrition, extreme climatic events and underemployment are leading to an acceleration of migratory phenomena. These factors force whole populations to leave their territories, even in some cases their country. It is therefore necessary to integrate issues of food security, sustainable rural development and social cohesion as well as the preservation of natural resources in policies to mitigate migration in the Mediterranean region.

Agriculture and food security are in this regard closely related to societal resilience, reconciliation, peace and stability in the Mediterranean region, and must be considered as priority sectors for these countries and for the international cooperation thereby underlining the importance of the youth and, in particular, of women's employment in the rural areas in order to prevent migration.

The Ministers of Agriculture of the 13 Member Countries of CIHEAM and Heads of Delegation have recognised that the issues related to the migration and the refugee crises should foster to reflect on the root causes of voluntary and forced migrations in order to provide possible solutions from the perspective of agricultural and rural development and food security in the Mediterranean.

The Ministers and Heads of Delegation expressed their wish to encourage interinstitutional synergy in the Mediterranean region for which the CIHEAM through its strategic plan, CAPMED 2025, represents a key actor at the service of international cooperation and peace. Ministers and Heads of Delegation recalled their conviction that agricultural, food, rural and climate challenges require integrated strategies between sectors of activity, federating projects between countries and joint initiatives between international organizations.

The Ministers of Foreign Affairs, informed of the outcomes of the Tirana meeting, supported the CIHEAM's action and the Tirana Declaration during their last 5+5 Dialogue meeting in Marseille (28 October), thus recognising the crucial role of rural development in coping with migration from rural territories.

In this perspective, the Commission, in a multi factor approach, and the Member States should clearly consider the ways to enhance long term euro-mediterranean cooperation in the fields of agriculture and rural development, in particular through European Neighbourhood Policy-South, in close collaboration with CIHEAM.